

DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘီတီ” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲအစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သ တင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီ အစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည် ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်း အတွင်းမှာရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင် ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှု ပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်း တဲ့ ဒီဘီတီရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အ ပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘီတီကာတွန်း ကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘီတီရဲ့ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုက်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
"How to promote Youth leadership?"
ဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန် အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် +၉၅ ၉၄ ၅၉၈ ၆၅ ၉၄၀ နဲ့ debate@dvb.noကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ဒီတပတ်မှာတော့ "တိုင်းပြည်တည်ဆောက်ရေးမှာ လူငယ် အခန်းကဏ္ဍကို ဘယ်လို မြှင့်တင်မလဲ" ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်နဲ့ ဒီဗီဘီဒီဘီဘီကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

မြန်မာပြည်လူဦးရေမှာ လူငယ်ဦးရေက များပြားတဲ့အတွက် တိုင်းပြည်တည်ဆောက်ရေးမှာ အသုံးချနိုင်ရင် အရေးကြီးတဲ့ မောင်းနှင်အား ဖြစ်လာနိုင်ပါတယ်။ တိုင်းပြည်တည်ဆောက်ရေးမှာ လူငယ်ဦးရေ များခြင်း (တနည်း) လူဦးရေ အကျိုးအမြတ် အားသာချက် (Population Dividend) ဟာ "အာရှနဂါး" လို့ တင်စားခေါ်ဝေါ်ကြတဲ့ နိုင်ငံတွေမှာ တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးစေတဲ့ အဓိက မောင်းနှင်အားအဖြစ် ကုလသမဂ္ဂ လူဦးရေ ရန်ပုံငွေအဖွဲ့ (UNFPA) က မီးမောင်းထိုးပြပါတယ်။ ဒါပေမယ့် လူငယ်အင်အားကို လက်တွေ့ ကျကျ အသုံးချတာမျိုး ဖြစ်ဖို့ဆိုရင် စနစ်ကျတဲ့ ကြိုတင်ပြင်ဆင်မှု လိုအပ်တယ်လို့ ထောက်ပြပါတယ်။

အထူးသဖြင့် လူငယ်များအနေနဲ့ မိသားစုစီမံကိန်းများ ချမှတ်ရာမှာ ပိုမိုပါဝင်ခွင့်ရရှိရေး၊ ပြည်သူ့ကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုများကို ပိုမိုလက်လှမ်းမီစေရေး၊ မသင်မနေရ ပညာရေးစနစ်ကို လက်လှမ်းမီစေရေး၊ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း ပညာရပ်များကို ပိုမိုသင်ယူခွင့်ရရှိရေး၊ အလုပ်အကိုင် အခွင့်အလမ်းများ ပိုမိုရရှိနိုင်တဲ့ စီးပွားရေးအခြေအနေများ ရရှိစေရေး စသည့် အခွင့်အလမ်းများကို ဆောင်ကြဉ်းပေးဖို့ လိုအပ်တယ်လို့ (UNFPA) က အကြံပြုထားပါတယ်။

ဒါပေမယ့် မြန်မာပြည်ဟာ လူငယ်ရေးရာမူဝါဒမရှိတဲ့ (၃၁) နိုင်ငံထဲက တစ်နိုင်ငံဖြစ်ပြီး ၂၀၁၇ ဖေဖော်ဝါရီလကုန်မှာ မူကြမ်းထွက်လာဖို့ လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာထားရေး ဝန်ကြီးဌာနက ခန့်မှန်းထားပါတယ်။ အဓိကအားဖြင့် တိုင်းပြည်တည်ဆောက်ရေးမူဝါဒ လုပ်ငန်းစဉ်များ ရေးဆွဲရာမှ လူငယ်တွေ ပါဝင်နိုင်ခွင့် ရှိလာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

ဇန်နဝါရီလ ၁ ရက်နေ့မှာ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က တိုင်းနဲ့ ပြည်နယ် အသီးသီးက လူငယ် ၁၈ ယောက်နဲ့ တွေ့ဆုံစဉ်မှာ လူငယ်တွေအနေနဲ့ အချိန်ကို "နိုင်ငံအတွက် သုံးကြပါ။ ကိုယ့်ကိုယ်ကိုယ်လည်း နိုင်ငံအတွက် သုံးကြပါ။ ကိုယ့်ရဲ့ အရည်အချင်းတွေကိုလည်း နိုင်ငံအတွက် သုံးကြပါ။ ကိုယ့်ရဲ့ အသိုင်းအဝိုင်းကိုလည်း နိုင်ငံအတွက် လုပ်စေချင်တဲ့ စိတ်ဓာတ်တွေ ရှိအောင် ဆော်ကြပါ..." လို့ တိုက်တွန်းခဲ့ပါတယ်။

၂၀၁၇ ကို ငြိမ်းချမ်းရေးနှစ်အဖြစ် သတ်မှတ်နိုင်အောင် ဝိုင်းဝန်းကူညီကြဖို့ စစ်မှန်တဲ့ ဒီမိုကရေစီ ဖယ်ဒရယ်ပြည်ထောင်စုကြီးပေါ်လာဖို့အတွက်ကို ညီညီညွတ်ညွတ်နဲ့ ကြိုးစားဖို့ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံက တိုက်တွန်း ပြောကြားခဲ့ပါတယ်။

ဒါပေမယ့် NLD အပါအဝင် နိုင်ငံရေးပါတီတွေ၊ လက်ရှိအစိုးရ တာဝန်တွေမှာ ထူးချွန်ပြောင်မြောက်တဲ့ လူငယ်ခေါင်းဆောင်တွေရဲ့အခန်းကဏ္ဍကို မတွေ့ရသလောက်ဖြစ်နေပြီး မျိုးဆက်ဟောင်းတွေကပဲ သိသိသာသာ လွှမ်းမိုးထားပါတယ်။ ဒီလိုဖြစ်ရတာ လူငယ်တွေမှာ အတွေ့အကြုံ အားနည်းတာနဲ့ ပညာရေးအဆင့် နိမ့်ပါးတာကြောင့်လို့ မျိုးဆက်ဟောင်းတွေက အကြောင်းပြလေ့ ရှိပါတယ်။

မြန်မာပြည်ပညာရေးစနစ် နိမ့်ကျခဲ့တာကြောင့် မျိုးဆက်သစ်တွေဟာ မျိုးဆက်ဟောင်းတွေနဲ့ နှိုင်းယှဉ်ရင် ပညာရေးနိမ့်ပါးနေတဲ့အကြောင်း ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က သူမိန့်ခွန်းတွေမှာ ထည့်ပြောဖူးသလို၊ အရင်သမ္မတ ဦးသိန်းစိန်ကလည်း တွေ့ဆုံမေးမြန်းခန်းတခုမှာ နိုင်ငံအတွက် ဦးဆောင်နိုင်တဲ့ လူငယ်လူလတ်တွေ အဆင်သင့် မရှိသေးတဲ့အကြောင်း ပြောကြားခဲ့ဖူးပါတယ်။

မသင်မနေရ ပညာရေးစနစ်ဆိုပေမယ့် ကျောင်းထွက်မှုနှုန်း မြင့်မားနေတာကြောင့် အတန်း ပညာသာမက (သက်မွေးသင်တန်းများ) ကိုပါ သင်ကြားပေးပြီး ကျွမ်းကျင်လုပ်သားအဆင့်ရအောင် လေ့ကျင့်သင်ကြားပေးဖို့ လိုအပ်တဲ့အကြောင်း နိုဝင်ဘာလ (၁၈) ရက်နေ့က ပြုလုပ်တဲ့ လူငယ်မူဝါဒ ဆိုင်ရာ အစည်းအဝေးမှာ ပညာရေးဝန်ကြီး ဒေါက်တာမျိုးသိမ်းကြီးက ပြောကြားခဲ့ပါတယ်။

အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းဘက်ကို ကြည့်ရင် ခန့်မှန်းချက်တွေအရ နောက်လေးနှစ်တာ ကာလအတွင်း မြန်မာနိုင်ငံရဲ့လူငယ်တွေအတွက် အလုပ်အကိုင် နေရာသစ်ပေါင်း တစ်သန်း၊ ၂၀၁၆ ခုနှစ် ကနေ ၂၀၃၀ ခုနှစ်အထိ အလုပ်အကိုင် နေရာသစ်ပေါင်း ၃.၇ သန်း လိုအပ်မှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ဒါ့အပြင် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံမှာ လူဦးရေ ထက်ဝက်ရှိတဲ့ အမျိုးသမီးလုပ်သားဦးရေ များပြားလာလေလေ၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှု အရှိန်မြင့်လေလေ ဖြစ်ပါတယ်။ လက်ရှိအခြေအနေမှာ မြန်မာအမျိုးသမီး ၅၀.၅ ရာခိုင်နှုန်းမျှသာ လုပ်ငန်းခွင်ထဲမှာရှိနေပြီး ထိုင်းနိုင်ငံက ၈၀ ရာခိုင်နှုန်းနဲ့ နှိုင်းယှဉ် ကြည့်နိုင်ပါတယ်။ မြန်မာအမျိုးသမီးတွေဟာ ပညာရေး၊ အလုပ်အကိုင်၊ အသိအမှတ်ပြုခံရမှု၊ မြေယာပိုင်ဆိုင်မှု စတာတွေမှာ တန်းတူအခွင့်အရေးတွေရဖို့ လိုနေတယ်လို့ သုံးသပ်တာတွေလည်း ရှိပါတယ်။

သူတို့အမြင်

"လက်ရှိအချိန်ဟာ လူငယ်တွေအနာဂတ်အတွက် အလုပ်အကိုင်၊ ပညာရေးနှင့် အသက်မွေးဝမ်းကြောင်းမှုပညာ သင်တန်းတွေမှာ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေ လုပ်ဆောင်ဖို့ အကောင်းဆုံး အချိန်ပါပဲ.. အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်း အသစ်တွေကို မလာဖူးဆိုရင် လူငယ်တွေ အလုပ်လက်မဲ့ဖြစ်ပြီး သူတို့နေထိုင်တဲ့ လူမှုအသိုင်းအဝိုင်း အတွင်းမှာ အသိအမှတ်ပြု မခံရတာတွေဖြစ်ပြီး မကျေနပ်ချက်တွေ တိုးပွား လာနိုင်ပါတယ်... အလုပ်အကိုင်နေရာသစ် သန်းပေါင်းများစွာ ဖန်တီးမပေးနိုင်ရင်၊ လူဦးရေ အချိုးအစားကနေ ရနိုင်တဲ့ အကျိုးအမြတ် အခွင့်အလမ်းတွေကို ဆုံးရှုံးရမှာ ဖြစ်ပါတယ်..."

(မေတ္တ ဂျနက်ဂျက်ဆင်၊ ကုလသမဂ္ဂလူဦးရေ ရန်ပုံငွေအဖွဲ့ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ဌာနကော်မရှင်၊ လှိုင်)